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Šance na VŠ jsou stále vyšší

21.1.2008, autor: Radka Kvačková
Gratulujeme. Vaše šance dostat se na vysokou školu jsou vyšší než kdykoli dříve. Přesto nemáte záruku, že se dostanete
například na filozofickou nebo právnickou fakultu.

Uvažujete o vysoké škole? Pak vězte, že vaše šance jsou nemalé. Zatímco před osmi lety bylo přijato jen 45 procent
přihlášených, ve školním roce 2007/2008 to bylo už 72 procent. Ve skutečnosti jde o více než polovinu lidí příslušné
věkové skupiny (i když se hlásí také starší). Je zřejmé, že vysoké školy, jejichž rozpočet je závislý na počtu studentů,
dělají vše pro to, aby jich mohly přijmout co nejvíce.
Zvyšuje se možnost jít na vysokou školu bez přijímacích zkoušek. Tu nabízejí nejen mnohé technické školy, ale například
i Přírodovědecká fakulta Univerzity Karlovy. Přirozeně jen pro některé obory – konkrétně chemické a geologické. Zároveň
se školy snaží nabídnout další atraktivní obory a programy. Přírodovědecká fakulta UK zve ke studiu astrogeologie.
Vysoké učení technické v Brně připravilo pro akademický rok 2008/9 nový magisterský studijní program Soudní
inženýrství, Technická univerzita Liberec chystá Biomedicínská studia...
Vysoké školy jdou také za lidmi do menších měst a zřizují tam fakulty či alespoň pobočky. Vznikly soukromé vysoké školy.
Nabídka rovná se poptávka?
Vzhledem k tomu, že zároveň klesá populační křivka, je pravděpodobné, že brzy bude nabídka s poptávkou po
vysokoškolském studiu nejen vyrovnaná, ale že nedostatek uchazečů pocítí i atraktivní obory. Zatím tomu tak ještě není,
avšak tendence v tomto směru jsou zřejmé.
Například na právních vědách se úspěšnost od roku 2000 do roku 2006 zvýšila z osmnácti procent na téměř osmadvacet.
Je však třeba říct, že je to také zásluhou nových oborů, které poskytují i jiné než tradiční právnické vzdělání.
Například na Právnickou fakultu Univerzity Karlovy se loni dostal přibližně každý pátý uchazeč. Na počátku 90. let to
býval každý desátý. Zajímavé je, že na Právnickou fakultu Masarykovy univerzity byl přijat jen každý osmý.
U filozofických fakult je to obráceně. V Brně uspělo 39 procent přihlášených, v Praze 28 procent.
Pro nikoho nebude jistě překvapením, že největší šance jsou na technických oborech (90 procent). Dveře otevřené
dokořán mají i zemědělské obory. Na pedagogických oborech uspěla podle posledních dostupných čísel (z roku
2006/2007) polovina uchazečů, na ekonomických jen o něco méně. Kupodivu stejná šance (46 procent) byla na
lékařských a farmaceutických oborech. Přitom dostat se na farmakologickou fakultu v Hradci Králové bylo podstatně
lehčí než dostat se na farmakologickou fakultu v Brně.
Polovina nenastoupí Z dostupných statistik také vyplývá, že mnozí z přijatých nakonec na zvolený obor nenastoupí
(někde je to až polovina, bezpochyby z toho důvodu, že se dostali i na jiné školy).
A jak se vyvíjí zájem? Nejvíc lidí se hlásí na ekonomické a humanitní vědy, za nimi následuje technika, která má ale
největší kapacity. Od roku 2001 už příliš neroste zájem o právní vědy, na stejné úrovni se udržuje zájem o učitelství.
Na vysokou školu se dnes mohou dostat i středoškoláci s nevalným prospěchem, na druhou stranu stále platí, že ani ti
nejnadanější nemusejí uspět například na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy.

***

Vše o přihlášce na VŠ

* 29. únor je posledním datem, které se může objevit na razítku pošty, ze které posíláte přihlášku na většinu vysokých
škol.

* Soukromé, ale i některé veřejné vysoké školy tento termín o pár týdnů posunuly (např. na ČVUT v Praze se lze hlásit
až do konce března). Rozdílné termíny pro podání přihlášky mohou mít i různé fakulty na jedné škole. Konkrétní data
zjistíte na webových stránkách škol a fakult (jejich seznam najdete na www.vysokeskoly.com).

* Přihlásit se můžete i na několik škol najednou, počet přihlášek není omezen.

* Cena: každá „papírová“ přihláška kolem 500 Kč, elektronická vyjde o něco levněji.
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*Než začnete přihlášku vyplňovat, pořádně si ji přečtěte. Ze zkušeností studijních oddělení vysokých škol vyplývá, že
až polovina přihlášek bývá vyplněna chybně.

*Kde sehnat radu Od vzdělávací agentury Tutor si můžete zdarma objednat brožuru „Jak vyplnit přihlášku na vysokou
školu“. Kromě vzorově vyplněné přihlášky tu najdete také rady, jak zvládnout přijímací zkoušky v klidu, či vzor
odvolání pro případ nepřijetí na VŠ. Brožuru si můžete stáhnout i z internetu: www.tutor.cz/prihlaska-na-vs, objednat na
marketing@tutor.cz nebo na telefonu 210 084 210.

Pozor! Žebříčky VŠ 2008

Již od příštího pondělí Srovnání všech fakult a vysokých škol * veřejné i soukromé VŠ * kde máte vyšší šanci na přijetí
* které školy mají úspěšnější absolventy * které školy jsou kvalitnější * kontakty a praktické informace

Denně od 28. ledna do 11. února


